Tuey Lie IN Warrt To DECEIVE

FAIR is pleased to make this online version of Robert
L. and Rosemary Brown’s classic book available to you,
free of charge. We are sure you will appreciate the me-
ticulous research and documentation provided by the
Browns in their books.

There are four volumes in this series. Each focuses on a
different area of anti-Mormon efforts. If you enjoy this
volume, be sure to check out the other volumes also
available at the FAIR Web site.

Every effort has been made to ensure that this online
version is of the highest quality possible, given the tech-
nological limits of online materials. Each page of the
original book was scanned by dedicated volunteers and
checked for accuracy and legibility.

As you are reading, you may notice that some of the
smaller text is “fuzzy” or not entirely readable. This is
one of those technological limits—if we had attempted
to provide the highest quality download possible, the
online files would have been 30 times larger and there-
fore unmanageable for the average Internet user. Our
driving desire was to make this information available
to the widest audience possible.

If you are interested in a copy of this book in a higher
quality, we suggest purchasing a copy of the actual
printed book. The books are not that expensive, and
they are a valuable addition to any library. FAIR is the
sole authorized distributor of all volumes of They Lie In
Wait To Deceive. To order, visit our Web site:

http://www.fair-l1ds.org

Not only do you get a classic book that you can take
with you (you are no longer bound to the computer),

but you help to support FAIR in its mission to
bring you apologetic works of unquestioned
value.

We hope you enjoy this book, and pray that God
will bless you as you sincerely seek His word
and will.

by Robert L. & Rosemary Brown

DisTRIBUTING THIS ONLINE BoOK

You are free to forward this book to your friends or any-
one you feel may benefit by the information it contains.
Better still, you can direct your friends to the FAIR Web
site where they can download their own copy, along with
other information they may find helpful.

You are not free to post this online book on your Web
site or store it in any publically accessible storage me-
dium, such as an FTP site. You cannot include this book
in any compilation or commericial work without the ex-
press written permission of FAIR.

ABout FAIR

The Foundation for Apologetic Information & Research
(FAIR) is a non-profit organization dedicated to provid-
ing well-documented answers to criticisms of LDS doc-
trine, belief and practice. Seeking to assist the lay mem-
ber and scholar alike to respond to intentional and well-
meaning attacks on individual faith, FAIR helps pub-
lish articles and books that defend the LDS church,
operates a Web site that receives thousands of visitors
each day, and sponsors research projects and confer-
ences that provide the LDS scholarly community an
outlet for getting information into the hands of the av-
erage member. With a 501-C3 tax exempt status from
the IRS, FAIR is funded by the generosity of its mem-
bers and contributors, now grown to more than 1,000.

To learn more about FAIR, visit our Web site:
http://www.fair-1ds.org
You can also write to us at:
FAIR

PO Box 1277
Felton CA, 95018

The Foundation for Apologetic Information & Research



( A\
- ((  CHAPTEREIGHT ) N

THE RIGDON
CAPER

YOU'VE SEEN ONE —
YOU'VE SEEN "EM ALL!




278 THEY LIE IN WAIT TO DECEIVE

OBJECTIVES

# To prove that D.P. Hurlburi was excommunicated twice from the LDS Church on

morals charges. He then became a very bitter opponent of Joseph Smith and began a
crusade (o destroy the LDS Church.

* To prove that Sidney Rigdon never saw the Book of Mormon until Parley P. Pratt
presented it to him in about 1831.

¢ To prove that testimonies attempting 10 connect Sidney Rigdon with Spaulding's
manuscript are conflicting and contain false information.

# To prove that Walier Martin and Howard Davis are involved in a very recent attempl
to add spice to the Spaulding theory by creating a false story about a second Spaulding
manuscript being found in New York which is similar 1o the Book of Mormon. To this
charge we say, PRODUCE ITI1!
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CHAPTER EIGHT
THE RIGDON CAPER

PART A — HURLBURT'S STORMY MEMBERSHIP IN THE LDS
CHURCH

It was D.P. Hurlburt that collected the *‘affidavits’ from the “*eight witnesses
at Conneaut' to discredit the LDS Church. Let's look at some reasons why
Hurlburt would have wanted to discredit the Church.

HURLBURT JOINS THE LDS CHURCH
Hurlburt joined the LDS Church and soon after, on March 18, 1833, was
ordained an elder.

“Doctor” Hurlburt was ordained an Elder; after |
vt ang Which Elder Rigdon expressed a desire that |
Wwellame O himself and Brother Frederick G. Williams
et should be ordained to the offices to which
they had been called. viz.. those of Presidents of the
High Priesthood. and to be equal in holding the keys
of the kingdom with Brother Joseph Smith. Jun.. ac-
cording to the revelation given on the 8th of March,
1833, Accordingly I laid my hands on Brothers Sid-
ney and Fredenck, and ordained them to take part with
me in holding the keys of this last kingdom, and to
assist in the Presidency of the High Priesthood, as my
Counselors: after which | exhorted the brethren to
faithfulness and diligence in keeping the commandments |
of God.

HISTORY OF THE CHURCH, VOL. 1, PG. 334, MARCH 18, 1833

S

HURLBURT EXCOMMUNICATED FOR IMMORALITY
On June 3, 1833 (77 days later), Hurlburt was excommunicated for

immoral conduct while on a mission for the LDS Church.

June 3. —A conference of High Priests convened in
Trist of “peg, L€ translating room in Kirtland. The
wi Hut first case presented was that of “"Docror”

Philastus Hurlburt. who was accused of un-
Christian conduct with women, while on a mission to
the east. On investigation it was decided that lus com-
mission be taken from him, and that he be no longer
a member of the Church of Christ.

HISTORY OF THE CHURCH, VOL. 1, PG. 352, JUNE 3, 1833
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HURLBURT CONFESSES GUILT, REPENTS, AND
IS REINSTATED INTO LDS CHURCH

When an excommunication takes place, notice is always given as to when the
trial will be held and what the charges are. If a person chooses not to attend, he
will still be represented by one-half of the court to insure, as far as possible, that
the procecdings are held in a fair and just manner.

Hurlburt was absent at his trial. He later was not happy with the ex-
communication and requested an appeal. Because of his **liberal confession'' of
guilt, his remorse and repentance were assumed sufficient to restore him to
membership.

June 21.—"Doctor’” Hurlburt being dissatisfied
nwmas  With the decision of the council on his case
Appest presented the following appeal:

I. Doctor Philastus Hurlbure, having been tried before the Bish-
op's council of High Priests on a charge of unChristian-like conduct
with the female sex, and myself being absent ar the time, and con-
mdering that strict justice was not done me. | do, by these presents
most solemnly enter my appeal unio the Presdent's council of high
priests for a re-hearing, according to the privilege guaranteed o me
o tke laws of the Church, which council is now asembled in the
schoal room. in Kirdand, this 2150 day of June, 1833,

It was voted by the council present, when this was
received, that Brother Hurlburt be granted a re-hear-
ing; and after prayer (which was customary at the
opening of all councils of the Church), the council pro-
ceeded to ordain two High Priests, to make out the
number, (twelve) that the council, or Church court,
might be organized. By the choice of the council
Brothers John and William Smith were ordained under
the hands of Elder Rigdon.

Brother Hurlburt's case was then laid before the
court, and the testimony against him given by Orson
Hyde and Hyrum Smith, and duly investigated. The
decision of the court was, that Brother Hurlburt should
be forgiven, because of the liberal confession which he
made. This court also decided thar the Bishop's coun-
cil decided correctly on the case, and that Brother
Hurlburt's crime was sufficient to cut him off from
the Church: but on his confession he was restored.

HISTORY OF THE CHURCH, YOL. 1, PG. 354, JUNE 21, 1833
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HURLBURT GETS EXCOMMUNICATED A SECOND TIME

Just two days later, Hurlburt was in trouble again. Apparently Hurlburt was
laughing to himself all the way through his confession, and thought his rein-
statement into the Church was a big joke. He bragged that he put one over on
them. This apparent lack of true repentance, plus further testimony against him
{morals again), brought another trial and he was excommunicated the second
time. It is this author’s opinion that it would be only on very unusual cir-
cumstances that anybody would be allowed back into the Church after being
excommunicated twice — it is about as final as death and taxes. As usual, under
the circumstances, Hurlburt became a bitter enemy of the church.

June 23.—"Doctor” Philastus Hurlburt was again
called in question, by a general council; and gucommuni
Brother Gee, of Thompson. testified that =fon:
Brother Hurlburt said that he deceived =™
Joseph Smith's God, or the spirit by which he 15 actu-
ated. There was also corroborating testimony brough
against him by Brother Hodges. The council cut him
off from the Church.*

*Crwing o bt ssmbsequent . prominence of rhis man. “Docear” Philsstes Hucl-
buri & & Biged 3&n Mormes.” more dhoold be wed of him tham i given in ik
Prophes 1§ mafranive, He war not a physcias, s ghe fiile "Dodiss woukd foom 10
imdicare. ber bering ibe prventh som im his father’s lamily, aicoddong o ik old folk:
baid papetrssitenn that ibe eeventh son weawld possesy dupreadlural gualtees that wron b
maki Bam 3 phywscian b owas called "Dex, " e T Dodroe” T This sasd Dogroe”
wicdi Sadecy Rigdon s 1BV, o ibw Boeicen Jowrns!, "wai Acecd & physsan oo
sy Lk, sor anyrhing lie bor 3 baer pulfian He wan the srventh soa and s panence
calied him ‘Ddexpar;:” sf wai hin namre, and soi the nile of ha prefeanon.  Fle e
babongprd bo the Maribslial chuich, ind wai escladed doe cmmodsloss He afrerwards
smposed himoerll ca ihe Chuich of Larcee-diy Saonpe. snd wan rucleded Tor using
chacemr language 19 & poung lady, & memBer of ke saed Chuich, whe sesented e on
suli wpih endegnaison which Beiame baih ber cBacacior dad proleiiea.”  Joscph E
Johnson. s 3 communsatian to the Deeerer Dewning Neww, under daie of Ducembser
IR UBED, saws of “Doceor”™ Haerlbsro: “In ohe geas A, D RN, shan liwing wn
Kigtlind. Oblue. | became soguannted woh 3 man subsequearly kncwa o D Muglbun
whe fist A0 Awcsligale the teudl ol Mormosam . Climieg o be sanisied, he was
baptized and Becamd & membie wl Tull fellowilap Me wai 8 maa of line phydugue
wiry pompous good leckisg, dnd wery ambowss wnih some encegy though of poar
eddaniod. Soow aloer hix areeval he came 1o my mocher's Bowie to Board. whene B
romained fof acicly & pear, while he made ga ellon o g6 nie 0 pood pracice of
medicane, soughi ponitica wm the Cherch and was ever dinvong to make marvial oon
writion wath amy of che ferer families. Finslly ® * * e was charged wnth
allstie imtereourse with the sex. wa tried and cob off from ibe Church  He demied
rupostolated. dheegiimed, bul 18 po wdr, the le0E welc 100 Sppaecnl. ddd he BT @ACE
avnwed himerl] the rmemy of ibe Chusch.”

HISTORY OF THE CHURCH, YOL. 1, PG. 355, JUNE 213, 1833
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HURLBURT THREATENS THE LIFE OF JOSEPH SMITH
AND IS PUT UNDER PEACE BOND BY A

COURT OF LAW
Hurlburt, now filled with bitterness and revenge, threatened Joseph Smith’s life
and he was taken to court. The court not only fined him $200, he had to pay court
costs of 3300, and was put under peace bond for six months ““to keep the peace
and be of good behavior.™

Wednesday, April the Znd, and Thorsday, the 3rd, at-
tended the court. Hurlburt was on trial for threatening
my life, Friday morning | returned home, and in the
svening attended Couneil, of which the followiug are the
minntes:

HISTORY OF THE CHURCH, VOL. 2, PG. 46, 47, APRIL 2-3, 1833

April $,—After an impartial trial, the eowrt decided
that Dr. Philastos Hurlburt be boumw] over, T
under two hundred dollar bonds, to keep the  Agsiest
peace for six months, and pay the cost, which ™
amounted to nearly three hundred dollars, all of which was
in answer to our prayers, for which I thark my Heavenly

Father.*

® The ¢lvding jaragraph of the order of the court 16 e Hurllnrd cese is sg fel-

biww: “Wherefire it is ordered and adjodged by the conr thad the anid Lhesior B
Hurlbun ealer inte 8 new recognizence, with gl aEd sufficiest ascurity, i the
sum of two bundeed dollars herenfier W keep the peace snd be of good behavior Lo
the eitizena uf the state of Obio generslly, and Ly the seid Joseph 2mith, Junior, in
particnber, for the perisd of =iz moothe; sod 1§ {8 further srdercd, thad the aaid Dee-
Lk B Hurfhart pey the costs of this prosccatben, tazed st the sum of one bundred
wnd iwelve dollars and Afty-pine cents.  And iberespom came the said Deetor P

Hisrbhurt, with Charles &. Holmes and Elijuh Bmith se bis careties, in open eourt,
cokered nis & recognizesce o the peoal sum of two buodred dellera esch, ron-
ditioned thet the sald [oeter . Huarlbuart akall, for the pericd of siz mosths from
whnil after this day, keep the pesce &nd e of gl bebavicr b0 all Ehe gbitizens of the
atatn of {Hhio greerally, and 1o the anid Joseph Emith, Jun., s particalsr,

|Bigmad | . Homrmame, B, J

HISTORY OF THE CHURCH, VOL. 2, PG. 49, APRIL 9, 1834

WINCHESTER DESCRIBES LIFE OF HURLBURT
AS HE KNEW HIM
(WINCHESTER'S SPELLING IS “HULBURT")

In 1840, B. Winchester wrote a booklet entitled THE ORIGIN OF THE
SPAULDING STORY, CONCERNING THE MANUSCRIPT FOUND. The
booklet is in the Appendix on P. 429. The pages written about Hurlburt by
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Winchester have been summarized below. This summary gives added information
concerning the life and character of Hurlburt. The text within quotation marks are
taken directly from the pamphlet.

Before Hurlburt joined the LDS Church, he resided at Jamestown, New York.
He was a member of the Methodist-Episcopal Church, and was a class leader. He
later became a local preacher, but was expelled for ““unvirtuous conduct’” with a
lady.

Hurlburt joined the LDS Church and went to Kirtland, Ohio, to be with the rest
of the Church. On his way to Kirtland, he passed through Winchester's place of
residence and they became acquainted. He went to Kirtland and was ordained an
Elder. Hurlburt then came back to Crawford County, Pa., and made several
converts. It was here that Hurlburt often stayed overnight at the home of Win-
chester’s father. This gave Winchester the opportunity *“‘of forming a correct
estimate of the man.””

Hurlburt is reported to give the aire of a proud man — frequently seeming to
appear in the spirit of **big I and little u.”” His subsequent behavior seems to bear
out that he certainly lacks any semblance of humility.

Winchester reports that Hurlburt got into moral difficulty and was ex-
communicated from the Church. He appeared ‘‘impenitent and obdurate™ about
it, but later he professed sorrow and humility and requested an appeal. His case
was subsequently heard and due to his confession and acknowledgement of guilt,
he was restored to membership. After Kirtland, on his way back to Pennsylvania,
he stopped at Thompson, Geauga County, Ohio, and tried to seduce a young girl.
This attempted seduction demonstrated to the brethren of the Church that his
confession and repentance was apparently not sincere, and he was ex-
communicated again. Hurlburt became bitter and he sought to obtain revenge.

Hurlburt subsequently *‘repaired to Springfield, Pa.,”” which is apparently
where he chose to live. Winchester observed that while Hurlburt was LDS,
“preachers and priests of the different denominations heaped their calamity upon
the Society for fellowshipping him; and made a stumbling block of him, and said
there was no mark of a Christian about him. But no sooner had he made his
appearance as the champion of sectarianism, and the assailant of Mormonism,
than churches, chapels, and meeting houses were crowded to hear him.” Win-
chester relates, ‘1 attended the first lecture that was delivered in the neigh-
bourhood, and there I beheld priest and people listening with breathless anxiety,
to see and hear Mormonism forever demolished, and utterly overthrown, with as
much interest, apparently, as the Pharisees waited the decision of Pilate, on the
death of Jesus Christ.”

Winchester's experience at Hurlburt's first lecture is not uncommon; there are
many modern-day counterparts:
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/_etters to the Editor

Edlor, I especially respect the Mormon  gome 550,000 to sive our Preshy-
| commend your newspaper for  officers with whom | have beem  terian Callege.
inviting public comment through associated. | hawve wailched them Here was an ezcommusicated
letters to the editor. remain on base and write betlers 1o Mormon, mizing half truths with
My curiosity was quickened by  their wives and families and siudy  sacred scripiore, to deceive the
an #d in the Rim Couniry News  (he Bibde, rather than frequent the  younger generation. He was chal-
inviting the public to attend o sem-  bars, the owde altraciions, and the lenged by a young Mormaon den-
inar at the First Southern Baptisl,  sinful enticements of a far off tist who soggested that he was
ta learn about the Mormons. Lamd. misguating (he seripture and only
The meeting was conducted by Oue year ago, | attended o relling half the story. Mr. Heap
Mr. Jim Robertsom. am ¢acom- meeting at the West Minister asked for o few moments o make
mumicsbed Mormon. College is Sabt Lake Cily, Lish. corrections. Mr Roberisos  pe-
I was appalied as | sas there for  This college is owned by the Pres-  fused the request and said in an
three hours and lislemed 10 %0 byterisn Church, however on this  audible whisper, “This is Baptist
called Christian people, competing  oocasion & group of Mormons were mighs.*
could  nvited to snend. The business ai Yes, | enjoy my summer cabin
\ #Ar-  hand was 10 creade & betler feel  pear Payson, and have wopderiul,
remarks aboul thesr Mor-  ing between the. two faiths, gracious neighbors, But this dis-
undersianding play of foul play in the msme of
. io discuss the fi-  Christianity was nagseating o me.
audience, as if each remark was 8 nancial distress the college was Az | witnessed this slaughter
wictory for those in srtendanes, suffering at that time. The Mor- of Christian principles, certain
As & caresT army mas, | have  mons eolunieered the services of thoughizs kept runsing ihroagh my
traveled arcund the world, where | M. Eldon Tanner, 8 member of the  mind: *Love thy nelghbor as thy-
seek worship with the Presbvier-  Mormos higrarchy to hesd the F- self, Do unbo others as you would
isn faith wheoever pogsible. Life  namce commities.  Aboil sixty  have them do ento you.”
has taught me 1o have a great desl  days later, word resched Phoenix
of respect for all religious faiths.  that the Mormons had coatributed Col, Joseph P, OReilly

A LETTER TO THE EMTOR IN THE PAYSON, ARIZONA “ROUND-UP" NEWSPAPER,
JULY 23, 1980

The following is a newspaper clipping advertising another anti-Mormon lecture
by Jim Robertson. You might be interested in knowing a little about Jim
Robertson. He is head of the Concerned Christians, Inc., movement in Mesa,
Arizona. Robertson goes around the country giving anti-Mormon lectures and
claims his authority and knowledge about Mormonism from his being a former
Mormon Bishop. This newspaper clipping was sent to us from Green River,
Wyoming in 1981.

Jim Robertson fits in nicely with Hurlburt, Nelson, Martin, Davis, Cowdrey,
and Scales — HE NEVER WAS A MORMON BISHOP!!! He was an assistant to
the Branch President in a small branch of the Church in Favettesville, Arkansas.
Being an assistant (counselor) is not nearly as impressive as being a Bishop, so he
often presents himself as being a “*former Mormon Bishop.' On occasion (see
Vol. 1), he has passed himself off as a **former Branch President.”
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ONE OF HURLBURT’S MODERN-DAY COUNTERPARTS

IS MORMONISM CHRISTIAN?

Jim Robertson wasa formerMormon Bishop

Is there more than one God?

Does God change?

Was God once a mar?

Did God create man after his own image?

Does the Blood of Christ ceanse us from sin?
Can man see God and iive?

Was Josaph Smith a prophet of God?

Does grace come from personal rightecusness?

Jim will be speaking on these issues
and how the Mormon Doctrine, Mormon
Scriptue and Bible contradict each other

Jim Rob=rtson was a Mormon Bishop
and hig wife was a youth leader. In 1973
after a number of years, they opened their
Bibles for some indepth study. The result
was that theay, both at different imes, dis-
coverad Mormonism and the Bible did not
add up. Jim and his wife will share many of
the truths that they have discovered. This
is not an attack on Mormon people, but a
sharing of knowledge and truth from
God's word, the BIBLE.

Watch your iocal paper for more information.

SPEAKERS:
Jim & Judy Robertson
from Mesa, Ariz.
LOCATION:
Monroe Avenue Baptist Church
DATE: August 6 & 7
TIME: 7 p.m.

Sponsored by concemed Christians and
supported by 19 local churches.

Source
Cirgen River, Wyoming [958/
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HURLBURT DEVELOPS THE SPAULDING THEORY

According to Winchester, Hurlburt was not as successful as he had hoped in his
anti-Mormon campaign. **The now Rev. Mr. Hulburt was petted and patronized
by priest and people, and every accommodation afforded him. After spending
two or three months in that region of the country, lecturing, it was quite manifest
to him that his plan had completely failed to secure his purposes. He resolved,
therefore, to try @ new experiment, and that was to forge a lie, and make it look as
plausible as possible — thus is born the Spaulding theory.

During the six or eight months that Hulburt was preaching in the state of
Pennsylvania (part of the time in the Church and part of the time out of the
Church), he was in a small village called the Jackson settlement. He became
familiar with a family by the name of Jackson, and others, who were personally
acquainted with the now celebrated Solomon Spaulding. He learned that Mr.
Spaulding wrote a work called the Manuscript Found. Not that any of these
persons had the most distant idea that this novel had ever been converted into the
Book of Mormon, or that there was any connection between them. Indeed, Mr.
Jackson, who had read both the Book of Mormon and Spaulding's manuscript,
told Mr. H. when he came to get his signature to a writing, testifying to the
probability that Mr. 5.'s manuscript had been converted into the Book of
Mormon that there was no agreement between them: for, said he, Mr. 5.'s
manuscript was a very small work, in the form of a novel, saying not one word
about the children of Israel, but professed to give an account of a race of people
who originated from the Romans, which Mr. S. said he had translated from a
Latin parchment that he had found. The Book of Mormon, he added, purports to
be written by a branch of the house of Israel, is written in a different style, and
altogether different, for this reason Mr. Jackson refused to lend his name to the
lie, and expressed his indignation and contempt at the base and wicked project to
deceive the public.'*

After Hulburt learned about the Spaulding manuscript, he went to Kirtland,
Ohio, to deliver a lecture on what he called Anti-Mormonism. He made a special
request that all who were opposed to the Church of Latter-day Saints should at-
tend. ‘‘Here Mr. H. had ample opportunity to display his talent for talking, to a
people who listened with breathless attention, and were greedy in devouring his
words, expecting to hear some great secret divulged. Mr. H. told them that he had
been traveling in the State of Pennsylvania, lecturing against Mormonism; and
that he had learned that one Mr. Spaulding had written a romance, and the
probability was, that it had, by some means, fallen into the hands of Sidney
Rigdon, and that he had converted it into the Book of Mormon. Mr. H. stated
also, that he intended to write a book, called Mormonism Unveiled, which he said
would divulge the whole secret.’” He received several hundred dollars in donations
to help him accomplish his designs.
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Hulburt went to Mew Salem (Conneaut), the place where Mr., Spaulding lived
when he wrote the Manuscript Found. Just as in Kirtland, he called an anti-
Mormon meeting. Hulburt told them that he had learned that Spaulding had
written a novel while living in their town, and that Sidney Rigdon had by some
means obtained it and converted it into the Book of Mormon. This sounded good
enough to his listeners that they also provided him with some money to help him
accomplish his designs. He was advised to visit Mr. Spaulding’s widow, now Mrs.
Davidson, who resided in Monson, Mass., to see if he could “*learn the particulars
to the problem.™

HURLBURT FALSELY ACCUSES SIDNEY RIGDON

Hulburt learned from Spaulding’s widow, Mrs. Davidson, that Spaulding had
moved from New Salem (Conneaut) to Pittsburgh, Pa., in 1812, and then shortly
after to Amity, Washington County, Pa., where Spaulding died in 1816. Hulburt
next wanted to go to Pittsburgh and see if Mr. 5."s manuscript had ever been left
there. ““It is a fact easily apprehended, that if a man or set of men, undertake to
palm an abominable lie upon the public, they will endeavor to make it as plausible
as possible. Therefore, knowing that S. Rigdon had resided in Pittsburgh for a
certain length of time, he endeavoured to make the finding of the manuscript take
place at Pittsburgh, and then infer, that 5. Rigdon had copied it there.”

After Hulburt returned from Pittsburgh, he went to Kirtland, Ohio, to try to
gather more information and finish writing his book. Hulburt had not been in
Kirtland long ““‘before he threatened to murder Joseph Smith, Jun., for which he
was bound over in the sum of five hundred dollars, to keep the peace. While there,
his best friends began to lose confidence in him, his reputation waned rapidly, and
the dark side of his character began to develop itself more fully, and he began to
play his old pranks.™

HURLBURT’S POOR REPUTATION GROWS
HE SELLS HIS WRITINGS TO HOWE

“Those who were anxious that Mr. Hulburt's work should come out,
discovered it would not do to publish it in his name, his reputation was 100 rotten;
they advised him therefore, to sell it to Mr. E.D. Howe, of Painesville, Ohio, for
five hundred dollars. Mr. H. got the money and gave up his manuscript, thus
Mormonism Unveiled, became the adopted offspring of Mr. Howe; indeed
Hulburt’s name was cancelled in many places. These are facts, and can be proven
by hundreds of unimpeachable witnesses in that region of the country.”

““Mr. Hulburt with his ill gotten gains went to Erie County, Pa., in the
township of Girard, Miller Settlement, and bought a farm, and married a wife,
soon became a confirmed drunkard, spent every cent of his inglorious gain, was
reduced to beggary, took to stealing for a livelihood, was detected in stealing a log
chain, fled the country to escape justice, and that is the last of him, so far as |
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=

know. I have written this short biography of Dr. P, Hurlburt, that my readers
may know the character of the man who first invented the Spaulding lie — Also
that they may know the merit of him whom the priests of this day, to serve their
_purpose, have dubbed honourable, reverend, and ete.”’ (The footnote for “*Dr."
states: Doctor is not the title of his profession, he being the seventh son, his
mother saw proper to name him Doctor.)

HURLBURT IS NOT THE LAST TO UNSUCCESSFULLY
ATTACK THE CHURCH

Hurlburt fits the description of most anti-Mormons to a *T.” He uses
deception to fight the LDS Church. Dee Jay Nelson set himself up as a world
famous authority with two Ph.D."s in Egyptology and over 150 scientific articles
to his credit. He lectured all over the country against Mormonism as did Hurlburt,
He received “love offerings' as did Hurlburt. True to course, Nelson was a high
school drop out after two years, purchased his only degree from a now defunct
diploma mill shut down by the Attorney General of the State of Washington.
Hurlburt has the same reputation — anything but an honorable man. Wayne L.
Cowdery had to help set the stage for his book by, among other things, falsely
claiming to be a descendant of Oliver Cowdery, and joining the LDS Church for a
few months only to impress his readers that he “*had been a Mormon.” Walter
Martin falsely claims to be a descendant of Brigham Young to help him spread
fear and prejudice against the LDS Church. His false doctrine and false scare
stories are now a matter of record. Jim Robertson advertises himself as a **former
Mormon Bishop," which he never was. The list could go on. It should be taken as
a compliment by every Latter-day Saint that it takes men such as these to fight our

Church.

PART B — SIDNEY RIGDON IN PERSPECTIVE

Sidney Rigdon was a Campbellite preacher who converted Parley P. Pratt.
Later, Parley P. Pratt discovered Mormonism, joined the church, and converted
Sidney Rigdon. The following quotes are taken from History of the Church, Vol
1, p. 119,

PARLEY P. PRATT MARRIED THANKFUL HALSEY
IN 1827

“Parley P. Pratt was reared to hard work on a farm, and though his op-
portunities for acquiring an education were extremely limited, he was brought up
in the strictest school of morals. Even in early youth he gave evidence of a
profoundly religious nature, and while yet in his teens became identified with the
Baptist church. In 1826 he left New York state and settled some thirty miles west
of the town of Cleveland, in the state of Ohio, and laid the foundation of a
wilderness home. The next year, 1827, he returned to Canaan, Columbia County,
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Mew York — the county where much of his bovhood was spent, the home, too, of
his parents — and there married Thankful Halsey, on the 9th of September, 1827.
The same month the newly married couple returned to the wilderness home west
of Cleveland.™

SIDNEY RIGDON CAME TO THE PRATT HOME AS
A “CAMPBELLITE"” PREACHER IN 1829

“About eighteen months later Sidney Rigdon, who was connected with
Alexander Campbell, Walter Scott and others in that aggressive reform movement
among the Christian sects, which resulted in the founding of the sect of the
“Disciples’ or **Campbellites,”” came into Mr. Prait’s neighborhood preaching
the doctrines of faith, repentance and baptism. As his doctrine more nearly
conformed to the scriptures than any other Mr. Pratt had heard, he accepted
Sidney Rigdon's teachings, joined the **Disciples,”” and became a minister in that
church.'*

PRATT WENT TO NEWARK, NEW YORK, WHERE
HE FIRST HEARD OF AND SAW THE BOOK OF MORMON

“He determined to take up the ministry as his life’s labor, sold his possessions
and started first of all to call upon his relatives in New York. En route, however,
he was moved upon by the spirit to stop off at Newark, in New York, while his
wife continued her journey to her father’s home. At Newark, Mr. Pratt first heard
of and saw the Book of Mormon and, without delay, hastened to Palmyra to
investigate the story of its coming forth.”

PARLEY P. PRATT WAS BAPTIZED INTO THE LDS
CHURCH ABOUT SEPTEMBER 1, 1830

““At the home of the Smiths, near Manchester, he met with Hyrum, brother of
the Prophet, and from him learned the particulars of the work. In company with
Hyrum Smith he went to Fayette, where he met with Oliver Cowdery, and about
the first of September he was baptized by him in Seneca Lake, and straightway
was ordained an Elder of the Church. After these events he continued his journey
to the home of his kindred in Columbia County, New York, where he baptized his
brother Orson, then a youth of nineteen years. He returned to Fayette in time to
attend the conference, where he met the Prophet Joseph . . ."'

Spaulding is reported to have lived in Pittsburgh from about 1812 to 1814, and
then he moved to Amity, Pennsylvania. It was during those few brief years that
our three researchers are trying to build a case that Sidney Rigdon wrote or copied
the Spaulding manuscript.

What do the three researchers think Sidney Rigdon is doing with the manuscript
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all this time? Here it is about sixieen years later and Rigdon is a Campbellite
preacher with no meniion of any special manuscript or book. If he had the
manuscript, as charged, one can’t help but wonder what he was waiting for?

PRATT WAS FIRST TO PRESENT THE BOOK OF
MORMON TO SIDNEY RIGDON

*“The sect was founded in the state of New York, while Mr. Rigdon resided in
Ohio, several hundred miles distant. Mr. Rigdon embraced the doctrine through
my instrumentality. I first presented the Book of Mormon to him. I stood upon
the bank of the stream while he was baptized, and assisted to officiate in his
ordination, and I myself was unacquainted with the system until some months
after its organization, which was on the 6th of April 1830, and I embraced it in
September following.’ (““The Myth of the Manuscript Found,” The Juvenille
Instructor, Pg. 31, by George Reynolds, Salt Lake City, Utah, 1883.) See p. 436,

SIDNEY RIGDON’S FIRST KNOWLEDGE OF THE
BOOK OF MORMON

The following quotes are taken from the HISTORY OF THE CHURCH, Vol.
I. pp. 122-125. Since Parley P. Pratt was instrumental in converting Sidney
Rigdon, the conversion of Sidney Rigdon had to be after 1830,

THE BOOK OF MORMON IS PRESENTED TO SIDNEY RIGDON

“The first house at which they (Oliver Cowdery and Parley P.
Pratt) called in the vicinity of Kirtland, was Mr. Rigdon’s and after
the usual salutations, they presented him with the Book of Mormon
stating that it was a revelation from God. This being the first time he
had ever heard of, or seen the Book of Mormon, he felt very much
surprised at the assertion, and replied that he had the Bible, which he
believed was a revelation from God, and with which he pretended to
have some acquaintance; but with respect of the book they had
presented him, he must say that he had considerable doubt, Upon this,
they expressed a desire to investigate the subject, and argue the
matter. But he replied, **No, young gentlemen, vou must not argue
with me on the subject but I will read your book, and see what claims
it has upon my faith, and will endeavor to ascertain whether it be a
revelation from God or not.””

RIGDON ADMONISHES HIS CONGREGATION TO “PROVE
ALL THINGS, AND HOLD FAST THAT WHICH IS GOOD"’

““After some further conversation they expressed a desire to lay the
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subject before the people, and requested the privilege of preaching in
Mr. Rigdon's chapel, to which he readily consented. The appointment
was accordingly published, and a large and respectable congregation
assembled. Oliver Cowdery and Parley P. Pratt severally addressed
the meeting. At the conclusion, Mr. Rigdon arose, and stated to the
congregation that the information they had that evening received was
of an extraordinary character, and certainly demanded their most
serious consideration, and as the apostle advised his brethren to
‘prove all things, and hold fast that which is good,” 50 he would exhort
his brethren to do likewise, and give the matter a careful investigation,
and not turn against it without being fully convinced of its being an
imposition, lest they should, possibly, resist the truth.”

“A few miles from Mr. Rigdon’s home in Mentor, at the town of
Kirtland, were a number of the members of his church, who lived
together and had all things common — from which circumstances had
arisen the idea that this was the case with the Church of Jesus Christ.
To that place the elders immediately repaired, and proclaimed the
gospel unto them, with considerable success; for their testimony was
received by many of the people, and seventeen came forward in
obedience to the gospel.™

RIGDON EARNESTLY AND PRAYERFULLY READ
THE BOOK OF MORMON

“While thus engaged, they visited Mr. Rigdon occasionally, and
found him very earnestly reading the Book of Mormon, praying
to the Lord for direction, and meditating on the things he heard and
read: and after a fortnight from the time the book was put into his
hands, he was fully convinced of the truth of the work, by a revelation
from Jesus Christ, which was made known to him in a remarkable
manner, so that he could explain, ‘Flesh and blood hath not revealed it
unto me, but my Father which is in heaven.” Accordingly he and his
wife were both baptized into the Church of Jesus Christ; and, together
with those who had been previously admitted to baptism, made a little
branch of the Church, in this section of Ohio, of about twenty
members."’

SIDNEY RIGDON AND THE BOOK OF MORMON
By John W. Rigdon (son, non-member)

John W. Rigdon, son of Sidney Rigdon, tells of his father’s conviction of the
truthfulness of the Book of Mormon. This testament is recorded in a manuscript
entitled, Life of Sidney Rigdon, pp. 188-195; also Joseph Smith,
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HISTORY OF THE CHURCH, Vol. 1, pp. 122-3, and B.H. Roberts, COM-
PREHENSIVE HISTORY OF THE CHURCH, Vol. 1, pp. 234-235,

In his manuscript history of his father’s life, filed in the Historian's Office, Salt
Lake City, John W. Rigdon, near the close of that history, makes final reference
to the coming of Cowdery, Pratt et al to his father’s home in Mentor carrying the
Book of Mormon with them. He relates how he himself visited the then territory
of Utah in 1863, where he spent the winter among the Mormon people. He was
not favorably impressed with their religious life, and came to the conclusion that
the Book of Mormon itself was a fraud. He determined in his own heart that if he
ever returned home and found his father, Sidney Rigdon, alive, he would try to
find out what he knew of the origin of the Book of Mormon. “Although,” he
adds, **he had never told but one story about it, and that was that Parley P. Pratt
and Oliver Cowdery presented him with a bound volume of that book in the year
1830, while he (Sidney Rigdon) was preaching Campbellism at Mentor, Ohio."

JOHN RIGDON HEARD ABOUT THE SPAULDING STORY
AND ASKED FOR THE TRUTH FROM HIS FATHER

What John W. Rigdon claims to have seen in Utah, however,
together with the fact that Sidney Rigdon had been charged with
writing the Book of Mormon, made him suspicious, “and,” he
remarks: *‘1 concluded 1 would make an investigation for my own
satisfaction and find out, if [ could, if he had all these years been
deceiving his family and the world, by telling that which was not true,
and | was in earnest about it. [f Sidney Rigdon, my father, had thrown
his life away by telling a falsehood and bringing sorrow and disgrace
upon his family, | wanted to know it and was determined to find out
the facts, no matter what the consequences might be. I reached home
in the fall of 1865, found my father in good health and (he) was very
much pleased to see me. As he had not heard anything from me for
some time, he was afraid that I had been killed by the Indians. Shortly
after | had arrived home, [ went to my father's room; he was there and
alone, and now was the time for me to commence my inquiries in
regard to the origin of the Book of Mormon, and as to the truth of the
Mormon religion. I told him what | had seen at Salt Lake City, and |
said to him that what | had seen at Salt Lake had not impressed me
very favorably toward the Mormon church, and as to the origin of the
Book of Mormon, | had some doubts. You have been
charged with writing that book and giving it to Joseph Smith to in-
troduce to the world. You have always told me one story; that you
never saw the book until it was presented to you by Parley P. Pratt
and Oliver Cowdery; and all you ever knew of the origin of that book
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was what they told vou and what Joseph Smith and the witnesses who
claimed to have seen the plates had told you. Is this true? If so, all
right; if it is not, you owe it to me and to your family to tell it. You are
an old man, and you will soon pass away, and 1 wish to know if
Joseph Smith, in your intimacy with him for fourteen years, has not
said something to you that led you to believe he obtained that book in
some other way than what he had told vou. Give me all you know
about it, that | may know the truth."’

SIDNEY RIGDON TELLS HIS SON HOW
HE OBTAINED THE BOOK OF MORMON

“*My father, after I had finished saying what [ have repeated above,
looked at me a moment, raised hiz hand above his head and slowly
said, with tears glistening in his eyes: ‘My son, 1 can swear before high
heaven that what 1 have told you about the origin of that book is true.
Your mother and sister, Mrs. Athalia Robinson, were present when
that book was handed to me in Mentor, Ohio, and all [ ever knew
about the origin of that book was what Parley P. Prat, Oliver
Cowdery, and Joseph Smith, and the witnesses who claimed they saw
the plates have told me, and in all of my intimacy with Joseph Smith
he never told me but one story, and that was that he found it engraved
upon gold plates in a hill near Palmyra, New York, and that an angel
had appeared to him and directed him where to find it, and I have
never, to you or to anyone else, told but the one story, and that I now
repeat o you. ‘1 believed him, and now believe he told me the truth.
He also said to me after that that Mormonism was true; that Joseph
Smith was a Prophet and this world would find it out someday.™

SIDNEY RIGDON'S WIDOW CONFIRMS
HIS STORY

“After my father's death, my mother, who survived him several
years was in the enjoyment of good health up to the time of her last
sickness, she being eighty-six yvears old. A short time before her death
I had a conversation with her about the origin of the Book of Mormon
and wanted to know what she remembered about its being presented
te my father. She said to me in that conversation that what my father
had told me about the book being presented to him was true, for she
was present at the time and knew that was the first time he ever saw it,
and that the stories told about my father writing the Book of Mormon
were not true. This she said to me in her old age and when the shadows
of the grave were gathering around her; and [ believed her."”
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AFFIDAVIT OF KATHERINE SALISBURY
(SISTER OF JOSEPH SMITH)

FIRST CONTACTS WITH SIDNEY RIGDON
We insert at this point the affidavit of the sister of Joseph Smith to further

show that Sidney Rigdon had no communication with the Prophet or any other of
the family until months after the Book of Mormon was published.

YErate oF Juiisom, |
dul] county, |

“L Katherine Sulislary, being duly sworn, dopese and sy,
Pt T awa o ressdent of 1he state of 1isnis, and have been Lur
forty years lust past; tha: I will be sixty-vight yewrs of ape,
Ju|i|" 25 h, 1841,

Thut | am a duughterof Joseph Bumith, Seuior, and sislor to
Juseph Swith, Jr., the crunglator of the ook of Moruon,
That ut the cirme the sid book was published, 1 was ssventees
years of uge; that at the tiwe of the pulshicutivn ul’ said basok,
my bruther, Jousaph Swith, Jr., lived in the fumily of mwy
father, iu the wen of Manchostor, Untirio county, New York,
nid Lhat he L, all of luiw lifis to Uhis Uuse made Dis bouse witl:
the Tamily,

“That ut the tima, and far yesm priur thereto, T lived in and
waa & wciber of such family, and persanslly Kouwing to the
things transaeted in said family, und those who visited at uiy
father's liwuse, und the fricnds of he Canwtly, amd the friends
widl mogusintances of wy brother, Joseph Swith, Je, who
wisiled ot or came W my futhor's house,

“That privr b the luiter part of the year A 1), 1830, there
Wud e persen whe visited witli, or was an sequsintaoce of, or
called wpon the wod fuwily, or any wember thoreol to wy
kuuwledgs, by the mune of Sidnoy [igden ; ner wea such per-
sou kewwin Lo tha family, or wiy weisber thersuf, o wy kuowl
audge, until the last part of the year A, D, 1500, or the limt
part of the year 1830, snd sowe time alter the argunizativn of
the Uhuroh of Jesus Chirist, by Josepls Swich, Jr., sl severs]
monthy alier the puldicaiion of the Hook of Mormog,

“That [l‘vurul.w.nltn:r the tiuse whon Sidoey ligdon camne w
my [ntloer's pliose, ool that it was whier [{uu remsuval of way
r-l':lil'_ﬂ' from Waierluo, N, Y., o Kirtland, Ohio. Thet this
Wi im Lhe yoar 1831, and some wonths wlier Use pobilication of
e ]lwk uf Morwon, wod Tully gue year niter tha Clurcl was
wrganized, as leforo stuted lsersin.

"That | make this statesient, not on scoount of fear, fuvar,
nr b oF ruwand ol any kind ; buc siwply Oiat Che truih sy
Lo lemywen with reference o said wacter, god that che foregoing
dbatensents wade by e wre tree, as | verily belisva,

SRATHERINE SALIMBURY.

“Bworn befure moe, nnd sulmeribed in oy peesenoe, by the

siid Katherive Sulisbury, this b day of .'Ll\riJ. A, Ik el
AL JEwKs, Niedory Mebc

Source

"' The Myik af the Manwecripr Fownd, endix, p. 437
by Elder (eo, Reveolds SEE APP P 3
Sl Lake City, Urak, i 5837,
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PART C — THE RIGDON CAPER YESTERDAY AND TODAY

There was only one manuscript in question written by Spaulding. For a com-
plete chronology of that manuscript see Chapter 6, Journey of the Manuscript
Found, to follow the manuscript from its creation to its rediscovery in Honolulu,
Hawaii, in 1885. However, the Rigdon Caper, which is trying to tie in Sidney
Rigdon to stealing Spaulding’s manuscript, came about after 1834 when Hurlburt
and Howe realized that the Manuscript Found that Hurlburt retrieved from the
old trunk at Spaulding’s widow’s brother’s house did not match the questionable
pre-1834 descriptions given by the “eight Conneaut witnesses.”" Al that moment,
the second manuscript theory was born. There must be another one somewhere,
they reasoned. Davis, Cowdrey, and Scales attempt to develop this idea of a
second manuscript stolen by Rigdon to later become the Book of Mormon. It is
their contention that this “*phantom script’’ is the Book of Mormon. After at-
tempting to develop the plot, their grand finale was to present the evidence of the
handwriting experts to prove that those twelve pages of the unidentified scribe in
the Book of Mormon were actually written by Solomon Spaulding, thus proving
the Rigdon Caper and that Spaulding was the real author of the Book of Mor-
mon. This was the essence of their claim of **A Startling New Discovery'' as
advertised on the front cover of their book.

In our country you are innocent until proven guilty. It is obvious that Davis,
Cowdrey, Scales, and Walter Martin have motives other than truth in their ac-
tivities relating to the LDS Church. Nevertheless, they have put us in the position
of proving that Sidney Rigdon didn’t steal Spaulding’s manuscript and rework it
into the Book of Mormon. The ancestors of Rosemary Brown, a co-author of this
book, came from around that area also. Can you imagine the work involved in
proving that her relatives didn't steal Spaulding’s manuscript either? To make the
job harder, all throughout the book WHO REALLY WROTE THE BOOK
OF MORMON there is conflicting testimony as to what they want to prove.
There is testimony that Spaulding's manuscript was returned to him from the
printer’s office, there is testimony that it couldn’t be found and Spaulding said
that Rigdon had stolen it, and there is testimony that it was returned to Spaulding
and then Rigdon stole it. Sidney Rigdon was raised on a farm in Library, Penn-
sylvania, and didn’t move to Pittsburgh until about 1822, Because he was a close
friend to Joseph Smith and a leader in the early Church, he was chosen as the
target to have purloined Spaulding's manuscript. We have researched most all of
the testimony included in WRWTBOM concerning the accusation against Sidney
Rigdon. It would take another small book to show all the inconsistencies, and it’s
not all that exciting to read. To give you an example of their inconsistencies, we
will present a few of the most obvious below.
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TESTIMONY OF JEFFRIES
(P. 104 — WHO REALLY WROTE THE BOOK OF MORMON?)

As we previously stated, Rigdon left the Church of
Jesus Christ of Latter Day Saints in 1844, At that time he
spoke to James Jeffries while both he and Jeffries were in
St. Louis. Jeffries relates the incident:

Forty years ago | was in business in St. Louis. The
Mormons then had their temple in Nauveo, 1 had
business transactions with them. 1 koew Sidnev
Rigdon. He told me several times that there was in the
printing office with which he was connected, in Ohio.
a manuscript of the Rev. Spaulding, tracing the origin
of the Indians from the lost tribes of Isracl. This ALS.
was in the office several years. He was Familiar with it
Spaulding wanted it pllil}lliimd. but had not the means
to pav for the printing. He [Rigdon] and Joc Smith
usedd o look over the M5 and read it on Sundass,
Rigdon said Smith took the MS. and said, "l prind
it,”” aned went off to Palmyra, New Yook,

Although Jeffries mislocated the printshop in Ohio
(since both Rigdon and Spalding had each previously
lived in Ohio), his testimony agrees in substance with the
previous statements. At the time of this statement {1884)
Jelfries was living in Marvland and dictated his words to
Rev. Calvin D. Wilson in the presence of his wife and Dr.
J-M. Finney,

There are several things wrong with this letter. The Patierson Printing office was
located in Pittsburgh, PA, and not in the state of Ohio. In the above incident, Jeffries
claimed that Joseph Smith and Sidney Rigdon read the Spaulding manuscript several
times and then Joseph Smith took it to Palmyra for printing. As you have previously
read, Sidney Rigdon, John Rigdon (Sidney Rigdon’s son), the wife of Sidney Rigdon,
and Katherine Salisbury (Joseph Smith’s sister), all testified that the Book of Mormon
was already printed before it was presented to Sidney Rigdon by the missionaries. Finally,
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Sidney Rigdon never was *‘connected”” with a printing office. This is obviously a false
testimony. One thing you may notice in reading WRWTBOM is that an unusual number
of testimonies have a *‘Reverend’” either writing it or substantiating it. Men of the cloth
are usually considered honest, truthful, etc. It is this author’s opinion that they were
written that way for effect, to lend an air of credibility.

TESTIMONY OF HENDRIX

(P. 135-140 — WHO REALLY WROTE THE BOOK OF
MORMON?)

The Testimony of Hendrix

A quite detailed statement concerning the origin of
The Book of Mormon and the relationship between
Sidney Rigdon and Joseph Smith was provided by Daniel
Hendrix, who as a young man lived in Palmyra and was
very well acquainted with Smith and later Rigdon. He
said:

I was a young man in a store in Palmyra, N.Y_ from
1822 until 1830 . .. and among the daily visitors at
the establishment was Juseph Smith, Jr. Every one
knew him as Joe Smith. He had lived in Palmyra a few
vears previous to my going there from Rochester,

Joe was the most ragged, lazy fellow in the place,
and that is saying a good deal. He was about 25 years
old. I can see him now, in my mind's eye, with his torn
and patched trousers held to his form by a pair of
suspenders made out of sheeting, with his calico shirt
as dirty and black as the earth, and his uncombed hair
sticking through the holes in his old battered hat. In
winter | used to pity him, for his shoes were so old and
worn out that he must have suffered in the snow and
slush; yet Joe had a jovial, easy, don't-care-way about
him that made him a lot of warm friends. He was a
good talker, and would have made a fine stump speak-
er if he had had the training. He was known among
the young men 1 associated with as a romancer of the
first water. | never knew so ignorant a man as Joe was
to have such a fertile imagination. He never could tell
a common occurrence in his daily life without
embellishing the story with his imagination; yet I
remember that he was grieved one day when old
Parson Reed told Joe that he was going to hell for his
lving habits.

... For over two years Joe Smith's chief oc-
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cupation was digging for gold at night and sleeping in
the daytime. He was close-mouthed on the subject of
his gold-seeking operations around on the farms of
Wayne County, where not a speck of gold was ever
mined and when prople joked him too severelv con.
cerning his progress in getting the precious metal he
would turw his back upon the joker and bystanders and
Iretreat] as fust as possible. With some of us voung
men, however, who were always serious with him and
affected an interest in his work, he was more confiden-
tial.

.. Finally, in the fall—in September, 1
heliove—aof 1828, Joo went about the village of
Palmivra telling people of the great bonanza he had at
last found. | remember distinctly his sitting on some
boxes in the store and tl.'“:il"tg a knot of men, who did
not believe a word they heard, all about his vision and
his find. But Joe went into such minute and careful
details about the size, weight, and beauty of the carv-
ings on the golden tablets, the strange characters and
the ancient adornments, that I confess he made some
of the smartest men in Palmyra rub their eyes in
wonder. The women were not so skeptical as the men,
and several of the leading ones in the place began to
feel at once that Joe was a remarkable man after all.

Joe declared, with tears in his eyes and the most
earnest expression you can imagine, that he had found
the gold plates on a hill six miles south of Palmyra, on
the main road between that place and Canandaigua.
Joe had dug and dug there for gold for four years, and
from that time the hill has been known as Gold Hill.

For the first month or two at least Joe Smith did
not say himself that the plates were any new revelation
or that they had any religious significance, but simply
said that he had found a valuable treasure in the shape
of a record of some ancient people which had been
inscribed on imperishable gold for preservation. The
pretended gold plates were never allowed to be seen,
though | have heard Joe's mother say that she had
lifted them when covered with a cloth, and they were
heavy—so heavy, in fact, that she could scarcely raise
them, though she was a robust woman. What Joe at
that time expected to accomplish seems difficult to un-
derstand, but he soon began to exhibit what he
claimed to be copies of the characters engraved on the
plates, though the irreverent were disposed to think
that he was more indebted to the characters found on
China tea chests and in histories of the Egyptians and
Babylonians than to any plates he had dug up near
Falmyra. Before long, however, a4 new party appearcd
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on the scene in the person of one Sidney Rigdon, and
thenceforward a new aspect was put upon the whole
matler

I remember Rigdon as a man of about 40 years,
smooth, sleek, and with some means. He had a
wonderful quantity of assurance, and in these days
would be a good broker or speculator. He was a man of
cnergy, of contrivance, and would have made a good
living anywhere and in any business. He was
distrusted by a Jarge part of the peu;rplg in Palm}'ra and
Canandaigua but had some sincere friends. He and
Joe Smith fell in with each other and were cronies for
several months. It was alter Rigdon and Smith were so
intimate that the divine part of the finding of the
golden plates began to be spread abroad. It was given
out that the plates were a new revelation and were part
of the original Bible, while Joe Smith was a true
prophet of the Lord, to whom it was given to publish
among men.

Rigdon, who from his first appearance, was
regarded as the “brains' of the movement, seemed
I satisfied to be the power behind the throne. Not only
were pretended copies of the engraved plates ex-
hibited, but whole chapters of what were called
translations were shown; meetings were held at the
Smith house, and in the barns on the adjoining farms
which were addressed by Smith and Rigdon, and an
active canvass for converts was inaugurated. Strange
as it may appear from the absurdity of the claims set
forth and the well-known character of Joe Smith, these
efforts were to quite a degree successful, particularly
among the unsophisticated farmers of the vicinity, and
a number of them, who were regarded as equal in in-
telligence to the average rural population, became
enthusiastic proselytes of the new faith.

... For three or four years Smith, Rigdon, and
Harris worked for converts in the new faith, They all
became from constant practice and study good
speakers, and Smith was at that time as diligent and
earnest as he had previously been lazy and careless.
The three men traveled all over New York State,
particularly up and down the Erie Canal. Smith would
always tell with some effect how the angel had
appeared to him, how he felt an irresistible desire to
dig where he did, and how he heard celestial music
and the chanting of a heavenly host as he drew the
golden plates from the earth and bore them to his
home.
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... OF the printing of the 'Book of Mormon’ 1
have a particularly keen recollection. Smith and
Rigdon had hard work to get funds together for the
new Bible. Smith told me himself that the world was
s0 wicked and perverse that it was hard to win con-
verts: that he had a vision to print the Bible, and that

as soon as that was done the work would be prospered
wonderfully. . .. The printing office was an upper
floor, near the store where 1 worked, and 1 was one of
the few persons who was allowed about the office |
while the publishing was foi_ng on.

The copy for the Book of Mormon was prepared
in a cave that Smith and others dug near the scene of
the finding of the golden plates on Gold Hill. I went
out there frequently for a Sunday walk during the
process of the translation of the plates and the print-
ing of the hook. Some one of the converts was con-
stantly about the entrance to the cave, and no one but
Smith and Alvin [Oliver] Cowdry, a school teacher
there, who had proselytized that season, was allowed
to go through the door of the cave. Rigdon had some

of converting me, and I was permitted to go
near the door, but not so much as to inside.

-+ . The publication of the book of 538 pages was
pushed with spirit, but until it was completed not a
copy was allowed to leave the office. Every volume
was packed in the upper room, and the pile they made
struck me at the time, and has since been vividly in my
mind, as comparing in size and shape with a cord of
wood, and I ealled it a cord of Mormon Bibles. This
work was finished in the spring of 1830. Not long after
the publication was completed Smith and his followers
began their preparations for a removal, and ere long
the parties with their converts, packed up all their
belongings and left for Kirtland, O.

This removal was not “on compulsion” from any
complaints of their neighbors like those they were
subsequently compelled to make from Kirtland and
Nauvoo, but all seemed to enter into it readily and
with the utmost cheerfulness, though many
abandoned homes of great comfort and comparative
wealth. In the exodus there were farmers who were
customers of the firm where I was employed that sold
their farms to the amount of 815,000 all of which was
committed to the care and tender mercy of Joe Smith,
and the votaries committed themselves to his care and
guidance,
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Hendrix's testimony was obtained from the Chicago
Historical Society and further supports the thesis that
Smith and Rigdon were close associates long before Mor-
monism first reached Kirtland. Hendrix was evidently
very well acquainted with both Rigdon and Smith before
1831, since Hendrix said he left Palmyra after 1830,

In researching the Hendrix testimony, we obtained the original from the
Chicago Historical Society. In comparing the two testimonies, we noticed that the
beginning paragraphs were left out by Davis, Cowdrey, and Scales. Good
scholarship would have included elipses ( . . . ) indicating that words were left
out. We wondered why these paragraphs would have been left out without a trace.
Since there must be a reason, we thought we would check out the information
given. The omitted paragraphs in the testimony state that Daniel Hendrix *“is
often visited by descendants of Joseph Smith and of Sidney Rigdon . . ."" That is
impressive. It continues with ““Edgar Smith, a grandson of Joseph Smith, told the
writer less than a year ago that he found Daniel Hendrix, the last man living who
had the closest personal acquaintance with his grandparent at the time of the
finding of the golden Bible.” You will soon see why the three researchers omitted
this and the other sections.
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HOW MORMONISM BEGAN,
Samples of omitted sectlons of Hendrix letier

BECOLLECTIONS OF ONE MWHD KXEW
JOE SHITH AT PALMYRA, X. ¥.

pPanis]l Hendrix Describas the Hamble
Beginniags of FTmith, Whoe Was the
Tagubend of the VTilager—Hachk
Givem to Gold Hunilng by Snperaaid-
wral Frectssee=Findisg of ibhs
Goldem Flaisse—How ihs Inscrip-
flons Were Transinied.

AN JACINTD Cal, April Il=TCwns

et Hendrle, aos of the two persons

& J == Living whoy were pasociated with
ihe members of the sarlest Aormoa
Fhurch &t Palmyra, 5. .. lived at the bams
of his so@ 1s Lhls wiclnity. . He b 87 yeasa
#f ks, Ao refalna Bl fell meotald facualtles
Althsugt & disbeliever 18 &nY pam of e
IMorsan faith he b ofen vialled by descend-
anps of Jossph Smith med of $dney Rigdon,
the foumders of Mormomnism. for feminie
penees of the sarly days of the Lalur Doy
falses B Wayne Ceunty, K. T, Edgar
Exiy, a prandson of Jeseph SmirTh, wid the

writer less Than & Fenr ago (Beld he found Pa—
Danisl Hendslz, the last mas Lyvog whahad e

the closest parscia] ROQuasntiace wiin Eis Ciginm an “Marmon Papers™ Collection —

Erandpedent ol the o of e Sodiog of Lhe Foider 6. Chivape Historical Society Manm, e fiom.

golden Bibkle

Mr Hendriz's mkod s wonderfully fetant-
ive of cvenis of slziy-Ave vears ags. He
E&d B t4® priss sherwal iZeoriposi Mor-
=oa BiUle, as prnigisd by Mal Jobn Guiber:
pi Palmyra o 1554, and 2t one Ume bad a
copy of tha frs I}dl'liﬂplm Bitle, Hepold It
iweniy yewrn EES EOF Rl te & [ Lt P 5 i " v
who acted a8 an sgesh Tu; Lard ﬂrﬁ‘;-h:- [}E thP]F?n‘hEg l,'.lf II]'-' I“"""h ﬂ[ Mormon |
fisld,. He La# sDLe [eRrmE that iwe ar- i & 1 > :
Don Eabies of the Gre sdition have peen | POTUCUlrly keen reco lection. Smith and
baught 18 Eursps for about 3700 each. The  had hard work to get funds together for the
preasgl Jowrpk SEith Bas rroed Rard Lo pie- ! i .
cure & capy of that sdition for Mr. Giad-tose,  p€. Smith told me himself that the world was

wive, nemt :E’u""“{f;:r{f‘bﬂ‘;mﬁ‘nﬂ d and perverse that it was hard to win con-
far Lhe Boel rT he had a vision to priot the ﬂfihlu, and that
- s that was done the work would be prospered

wonderfully. |

A mew comvert cafged Andrews & pla'n abd
farmer Io Aubosn, N, V. morrpaged Bis
property lor 200 te start the prinfde
Ilr:r Wasne Seccivel, publiaked af MR,
the mork on & CcORLFRS! for 30000 coples
far 5,0 "

OMITTED!

The printing office was an upper
Flowe, near the store where | worked, and | was one of
the few persons who was allowed about the office
while the publishing was going on.
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First of all, Joseph Smith didn't have a grandson by the name of Edgar Smith.
The genealogy of Joseph and Emma Smith is given in the Appendix beginning on
P. 390. As you can see, there is no Edgar Smith. Remember, the daughters are not
necessary to prove this point because the last name must be **Smith. " Since there isn’t
any grandson by the name of Edgar Smith, perhaps the name of Daniel Hendrix should

be checked out.

Davis, Cowdrey, and Scales state that Hendrix said he left Palmyra after 1830,
He should be in the 1830 census for Palmyra. According to the U.S. census for the
town of Palmyra in 1830, there is no one listed by the name of Daniel Hendrix.
Further checking revealed that there was no Daniel Hendrix living in all of Wayne
County, New York. Checking even further, there was no Daniel Hendrix in the whole
state of New York in 1830. Yes, we checked the whole state of New York!

ERRORS IN OMITTED SECTIONS OF HENDRIX LETTER .
(See p. 32 for omied sections)

In checking the original letter rather closely with the letter printed by Davis,
Cowdrey, and Scales, we found several errors in the sections omitted by our three

reseanchers,

“Mr. Hendrix's mind is wonderfully retentive of events of sixty-five
Years ago.

“He has a few proof sheets of the original Mormon Bible, as
printed by Maj. John Gilbert at Palmyrain 1834. . . "

““Hendrix related, *Of the printing of the Book of Mormon, T have a par-
ticularly keen recollection. Smith and Rigdon had hard work to get funds
together for the new bible. . . A new convert named Andrews, a plain old
farmer in Auburn, N.Y., mortgaged his property for $3 000 to start the
printing.” "’

OTHER ERRORS AND INCONSISTENCIES IN THE
HENDRIX LETTER (See p. 300)

““The copy for the Book of Mormon was prepared in a cave that Smith
and others dug. . . Some one of the converts was constantly about the en-
trance to the cave, and no one but Smith and Alvin Cowdry, a school
teacher there, who had proselvtized that season, was allowed to go
through the door of the cave. Rigdon had some hopes of converting me,
and I was permitted to go near the door, but not so much as to go inside. . .~

**. . .The publication of the book of 538 pages. . . This work was finished
in the spring of 1830."" (See p. 3(M)

There are a lot of inconsistencies in the above statements drawn from the
testimony of the elusive “Hendrix.”” One might question his “‘wonderfully
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retentive mind'® and ““keen recollection.”” **Hendrix*’ cited both 1834 and then
1830 as the date of publication of the Book of Mormon. The actual date is 1830, It
wasn't 2 man named “* Andrews' that financed the first publication of the Book
of Mormon. It was Martin Harris, a farmer, who morigaged his farm for §3,000
to pay for the printing. And I'll bet Wayne Cowdrey choked when *‘Hendrix""
referred to his “greal-greal-great-grandfather’ as ** Alvin Cowdry!'" It was Oliver
Cowdery. Let's at least get the names straight. “*Hendrix"' also stated that **Smith
told me later that no one had ever seen the golden plates but
himself . . .”" He apparently doesn"t know enough about Mormonism to know
that there were three witnesses and then there were eight witnesses who saw the
plates. Finally, any reference to translating in a cave is totally false.

Since “*Hendrix'" doesn’t seem to exist, it would be interesting to know just who
wrote this poorly composed testimony. We may never know. One thing is for
certain though — it is a testimony firmly entrenched in anti-Mormon literature.
Well, let them have it. They need all the straws they can grasp.

AN EXAMPLE OF TAKING YOUR PICK
WAS THE MANUSCRIPT STOLEN OR RETURNED?

“SIDNEY RIGDON HAD STOLEIT.”
(P. 100, WRWTBOM,
BY REV. JOSEPH MILLER)

More Witnesses

Rev. Joseph Miller, who lived in Amity during
Spalding's time there, and who tended him during his
last illness and made his coffin (see Chapter 4, pages 66-
74), stated:

My recollection is that Spalding left a transcript of the
manuseript with Patterson for publication. The publi-
cation was delayed until Spaulding could write a pref-
ace. In the meantime the manuscript was spirited
away, and could not be found. Spaulding told me that
Sidney Rigdon had taken it, or was suspected of tak-
ing it. | recollect distinctly that Rigdon's name was
mentioned in connection with it 10
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When Miller was carefully questioned he emphati-
cally confirmed that it was Spalding himself who men-
tioned Rigdon as the culprit, and that he was in no way
influenced in his testimony by subsequent events sur-
rounding the rise of Mormonism and Rigdon's
prominent position in it."!

Miller repeated the essentials of his statement for the
book New Light on Mormonism, in which he said,
" Patterson said he, Patterson, would publish it, if he,
Spalding, would write a title page. He told me he kept a
little store in Pittsburgh. He then moved to Amity (1814)
leaving a copy of the manuseript in Patterson’s hands.
After being at Amity some time, he went back to Pitts-
burg, took his title page; he called it the lost manuscript
found. When he went to Pittsburg, the manuscript could
not be found. He said there was, or had been, a man by
the name of Sidney Rigdon had stole it."12

“Mr. Spalding told me that he had submitted the work to Mr.
Patterson for publication, burt for some reason it was not printed,
and afterwards returned fo kim.”" (P. 101-102, WRWTBOM? BY
REV. R. MCKEE)

Rev. R. McKee, who had boarded with the Spaldings
in Amity (see Chapter 4, pages 75-85) adds to our testi-
mony, although his statement seems to reflect that he
was not very knowledgeable about this specific event,
even though he was well-versed on other areas of
Spalding’s life, as shown in his other testimony. He

declared:

Mr. Spaulding told me that he had submitted the work
to Mr. Patterson for publication, but for some reason it
was not printed, and afterwards returned to him. 1 also
understood he was then occasionally re-writing, cor-
recting, and he thought improving some passages de-
scriptive of his supposed battles. In this connection he
spoke of the man Rigdon as an employee in the print-
ing or h{mk-hinding establishment of Patterson and
Lambdin, in Pittsburgh; but about him | made ne spe-
cial inquiries.'®

REF. PATTERSON PG. 432
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The Rev. Joseph Miller states that Rigdon stole the manuscript. The Rev. R.
McKee states that the manuscript was returned to Spaulding. In addition, the
good Rev. McKee tells that Spaulding “*spoke of the man Rigdon as an employee
in the printing or book-binding establishment of Patterson and Lambdin, in
Pittsburgh.”" How interesting. Spaulding died in 1816 and the partnership of
Patterson and Lambdin formed in 1818, how could the dead Spaulding tell the
good Rev. McKee about Rigdon being an emplovee in the printshop of Patterson
and Lambdin? Impossible! The following quote is taken from the book, WHO
REALLY WROTE THE BOOK OF MORMON?, Philadelphia, PA, 1882, by
Robert Patterson, which is quoted extensively by Dav,Cow, Sca.

15. Rev. BEobert Patterson, to whom the Spauldin
manuscripl was taken in 1812 for mm[&
certninly have been wpplied o for Inlormation ane
the first, H;I Howe, in lsis lmﬂ'l: n.1$ﬂz m¢n!a:n.n.g
skates Es.l:.""ll.h. Prtterson said be had no recollechion

of any such manoscript h:iui h:'uEEEL there Ior FE—I
lization, neither would be have been likely to bave
Ben it, na the bosiness of pripting was pomdacted

wholly by Lambdin st that time"™ This siztement

SRETRE ]IIEWEEIE‘E ur'im thi stimony E!’ the widaw
and daughter of Bpauldi apd &lee in conflict wath
the E“ that the partoersbip of T Datierson aud
Tambdic wes not Jormed untll Jan. 1, 1818. 1o
1813, Lambdin was & led of fourtesn in the boak-

store of Patterson & Hopkins, and afterwards was
continved in the employ of B & J. Patterson, Mr,
Hows, on being applied to for his authority for the
slalement, answered, | 1 (BIoE Huarbut was the per-

#00 Wi talEed wilh Pailerson AG00L D18 MADGECTIPL.T
But Hurlbut himsell lolormed the pressot wrltE
iEui-l%lEﬁ'Ei EE E: El! NEVET BEEl E. Elttu'-
OQ or Dad sny exmmunicaticn Wit [1=19 re 1A

erafore no known authosity for the statement in
E".'-'E_wﬁ book, O being l.ppﬂtd to 1o 1642 by

Dav,Cow,Sca guote most of a letter by Rev. R. McKee on P. 79-85 in their
book. However, the whole first page in the original letter was omitted. Perhaps
the authors didn't like the second paragraph which states:

“‘Besides, the bulk of said incidents would be more in the line of
autobiography, than that of direct testimonv on the points which you
wish me to prove. I shall therefore cite only a few incidents of my early
life, unexpecied removal from Pittsburgh, and acquaintance with Mr.
Solomon Spalding, of whom more anon."’
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In that paragraph is the clue to why there are so many discrepancies in all the
““evidence'’ collected by early anti-Mormons, What points did the solicitor want
him to prove? It is not honest scholarship to predetermine what points you want
to prove, then ask someone 1o wrile a testimony proving those specific points.

And the music plays on and on and on and on, stuck on the same tune. Don't
you think it is getting a little redundant? Oh, let's move on. Does it seem a little
strange that so many people seem to be involved in an attempt o discredit the
LDS Church? (There may not have been so many; Hurlburt is suspicioned of
writing many testimonials.) Perhaps they had the same motives as our three
researchers and Walter Martin. Now that yvou know about the character and
integrity of Davis, Cowdrey, Scales, and Walter Martin, you are in a better
position to judge what they will come up with in the future. And it looks as if they
have big plans . . . .

THE RIGDON CAPER TODAY

The following ““new twist'" was sent to us in the mail. 1t was originally printed
by Jerald and Sandra Tanner. It was interesting to note that it states that *‘we
could talk to Howard Davis and he could tell us all about the matter,”’ and Mr, D.
also stated that Walter Martin had been to his home in 5t. James, N.Y., to see the
documents.’* You are sure to find this an interesting development by our three
researchers and Walter Martin:

LOST & FOUND?

Spalding’s Manuscript and

116 Book of Mormon pages

f few months ago a reporter from one af the
largest mewspapers in Lhe LUnited States asked us
il it wes true that the Mermon Chureh bBad bought
the long-lost Solomoen Spalding manuscript for $6,000,-
(i We replied that we had no  information to
support  such Bn accusablon. [I s known, of course,
thal Spalding prepared s manuscript on the Enhabibants
of ancienl Amefica, and we have published it In
its entirety in our book, Did Spalding Wrile the Book
of Momon? Many people, however, feel thal Spalding
wiote @snobther  mamosciipt  (new  lost)  which  was
the true scurce of the Book of Mormon  Although
wie have tried to kesp an open mind on this metter,
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wi have never put much slock in this theory: In any
cesE, It was this mamnmeript te which the reporter
was  referring. in other words, he was Lrying Lo
find out [f it was tiwe thal the Mormon Chuseh had
paid  $5,000,000 to suppress the fact that Spalding
wias the real author of Lhe Book of Maormon.

some QLme aftet this, we received & phone call
which sesms to explain the source of Lhe rumar.
The woman on lhe phone told us that if we would
call a M. D in St James, Mew York, within
half an hour, be could give us the details concerning
the rediscovery of Spalding's mamnuscript: The number
we were given was 516-BEZ-S4538.  We believed
that someone might be playing a joke on us, but
since the area code (516) was for the state of Mew
York; we decided to take = chance. AL first ki
0. seemed rather indignant about the inlrusion and
was reluctant to telk sbout the matter, but  with
same prompling he finally told ws that he had discov-
ered  Spelding's lost  manuscript. In this and other
phone  conversalions he revealed that he had fownd
the 33%-page manuscript En an old piano.  He not
only claimed that he fownd the menuscript; bul he
mainlained that he alse had a sixteen-page document
written by Sidney Rigdon in which he confessed
the parl he played in the whole decepltion. This was
not all, however; he also found an 1830 edition of
the Book of Mormon which wes marked to reveal
the porlions which were plagiarized Trom Lhe S-p.l.ld"mg
mignuscript.

We musk admit that et first thiz all sounded wery
impressive, and we were ceclainly prepared to revise
our wiews on the Spalding controwersy I Mr. D
had the documents which he spoke of.  Unfortunately,
hawever, it soon became apparent that there wers
serious problems in this man's story—problems  that
maks it almost impossible o believe. Ta I:-mgin withy
the claims are so sensational that they temd Lo make
B person suspicious. I M. D had claimed te have
gither the Spalding manuscript of the Rigdon confes-
sipm, Lhis wouwld have been exciting enough, but  for
him 1o have stated he hed both seemed jusl Loo
ancd Lo be frue. It is nmow obvious thal elthough
tdr. O makes faptastic claims, he does nob  seem
la be willing to back them wp wilth any evidence,
When we asked il we could examine the documents,
ke replied mo, but seid we could lalk te Howard
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Davis mnd be could tell us afll sbout the matier. We
were surprised that we were referred to Mr. Davis
The reader will remember thal in 'Whe Really Wrole
the Book of Mormon? Davis maintelred that at least
part of the Spalding manuscripl was in the Mormon
Chureh  archive: and Lthal handwrlting experts have
wverlfled this claim. To sdmit that Mr. D had the
original manuscript  would seem o cast doubt on
this idea. In any case, we have since |earned that
Mr. Davis has not actually seen the documents but
is merely depending on this man's word M7, D
alsa stated Lhat Waller Martin had been to his home
Im St lames;, M. ¥, to see the documeniz.  When
we colled Martin's office, however, his stall bold
us that they lknew -hanluiu]}' rexthing sbowt the mat-
bR In & Qielephone conversation with Wesley P
Walters, Mr. . cleimed that & newspaper reporler
had been oul 1o his house Lo see Lhe maleclal.  ‘When
Walters called the reporter, however, he sald that
he had never been to the man's house, althowgh
ke had talked ta Kim on the phone. M O aba
told Wesley Walters thet he head & report prepered
al the F.B.L laboralory which praved that the papet
in the Spalding manuscript deted to the pericd be-
tween 1808 and 1811. He also said thal he had sent
information wetifying the authenticity of the document
to Dartmouth College. We falt that it wes unlikely
that an employee of the F.Bl would use ils labore-
Loty ta authenticate peivate papers which have no
relatlonship to law enforcement, and when Mr. Walters
called DCwrimouth College, he was told that Mre. Do
had not provided any documentation concernlng the
manuscripl.

Mr. O. stated that he was thinking of wsing Lhe
menuscript to stir wp the Speiding family to  sue
the Mormon Church, o else he might just lock It
up ond nobt let enyone see it for & hundred years
Taken a3 & whole, his story reminded us of some
af the tales we have been told by con men wha
pass through the Rescue Mission.  They alwaeys glve
tontalizing mccounts of what they cen provide in
the future, but when they are presssed for evidence,
Lthey mre unable to come up with anything tenglible.
Mow, we certalnly would not epccuse Mr. D- of for=
gQerys We have no evidence that he has forged
many documents. B et o2 we can Lell, the menu=
scripts  gither exist only in his own fertile [magine=
tion, of he is committing & deliberate hoax. One
supparier of the GSpelding theory hes strongly urged
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that nothing be printed about this matler and 0t
has been suggested that Mr. [ is so eccentric that
he might burn the manuscripls if we publish a eritical
article. We helisve, however, that the whole matber
sounds  suspiciously  llke Joseph Smith's story of e
gold plates, and we feel Lheb Mr. 0. should be pres=
suted iale either Beingleg forth his evidence of ad-
mitikng that he has none.

Several statements concern us. It looks as if our foursome is setting the stage for
more deceit. There is an old saying — to be forewarned is to be forearmed. There
are several suggested threats to this “exciting”’ breakthrough. Mr. D. stated in the
article that “‘he might just lock it up and not let anyone see it for a hundred
years.'" The article also makes the statement that **One supporter of the Spalding
theory has strongly urged that nothing be printed about this matter and it has been
suggested that Mr. D. is so eccentric that he might burn the manuscripts if we
publish a critical article."

Wouldn't it be clever to publish to the world that the real Spaulding manuscript
to the Book of Mormon has been found, and then have it disappear or be
destroyed (or if they get in a real pinch, have it “*stolen by the Mormons®') before
anything could be proven. Then Davis, Cowdrey, Scales, and Martin can say
“Well, there was one. We can’t prove it now but you can take our word for it."
They haven't seen this book yet and are going on the assumption that everyone
who reads their books are convinced that the three handwriting experts have
proven that Spaulding’s handwriting was included in the Book of Mormon. Little
do they know, but they will find out, that two of the three handwriting
experts have little respect for them and have proven that the handwriting of the
unidentified scribe is not the handwriting of Solomon Spaulding. We sincerely
hope they try to pull this caper off because it will show to the world better than we
can just how deceptive they really are. Probably the best deception in regard to
this supposed new manuscript would be to blame the Mormons for its disap-
pearance. Just remember, if they try to pull that, that we already know that
Spaulding's handwriting is not in the Book of Mormon and finding more of
Spaulding’'s handwriting isn’t going to prove anything. It is this author's feeling
that to make this deception work, some way or another they are going to have to
somehow make this “*new manuscript” inaccessible. Because the Church of Jesus
Christ of Latter-day Saints is the true church of Jesus Christ, deception is the only
tool its enemies have to work with.

THE LAST WORD FROM THIS AUTHOR IS ... BRING THE
MANUSCRIPT FORWARD AND PROVE YOUR CHARGES!
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IN SUMMARY

The Rigdon Caper was summarized very effectively by Reynolds 100 years ago,
in MYTH OF THE MANUSCRIPT FOUND, 1883, pp. 35-36:

“*Has it ever entered into the thoughts of our opponents that if
Sidney Rigdon was the author or adapter of the Book of Mormon how
vast and wide spread must have been the conspiracy that foisted it
upon the world! Whole families must have been engaged in it. Men of
all ages and various conditions in life, and living in widely separate
portions of the country must have been connected with it. First we
must include in the catalogue of conspirators the whole of the Smith
family, then the Whitmers, Martin Harris and Oliver Cowdery;
further, to carry out this absurd idea, Sidney Rigdon and Parley P.
Pratt must have been their active fellow-conspirators in arranging,
carrying out and consummating their iniquitous fraud. To do this they
must have traveled thousands of miles and spent months, perhaps
years, to accomplish what? That is the unsolved problem. Was it for
the purpose of duping the world? They, at any rate the great majority
of them, were all of men most unlikely to be engaged in such a folly.
Their habits, surroundings, station in life, youth and inexperience all
forbid such a thought. What could they gain, in any light that could be
then presented to their minds, by palming such a deception upon the
world? This is another unanswerable question. Then comes the
staggering fact, if the Book be a falsity, that all these families, all these
diverse characters, in all the trouble, perplexity, persecution and
suffering through which they passed, never wavered in their
testimony, never changed their statements, never “‘went back’ on
their original declarations, but continued unto death (and they have
all passed away save a very few), proclaiming that the Book of
Mormon was a divine revelation, and that its record was true. Was
there ever such an exhibition in the history of the world of such
continued, such unabating, such undeviating falsehood? If falsehood
it was. We cannot find a place in the annals of their lives where they
wavered, and what makes the matter more remarkable is that it can be
said of most of them, as is elsewhere said of the three witnesses, they
became offended with the Prophet Joseph, and a number of them
openly rebelled against him; but they never retracted one word with
regard Lo the genuineness of Mormon's inspired record. Whether they
were friends or foes to Joseph, whether they regarded him as God's
continued mouthpiece or as a fallen Prophet, they still persisted in
their statements with regard to the book and the veracity of their
earlier testimonies,™
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There have been many varied claims made in WHO REALLY WROTE THE
BOOK OF MORMOMN? by the three researchers. It has been claimed that Sidney
Rigdon copied or stole Spaulding’s manuscript which became the basis somehow
for the Book of Mormon, etc., etc. Claims and baseless charges are easily made.
We have only touched the surface on the deception we found in the book WHO
REALLY WROTE THE BOOK OF MORMON? If it takes us countless hours to
try to ferret oul all the conflicting stories and then spend more countless hours
preparing research o refute them, what kind of job awails the honest investigator
trying to discover the truth? This is why we have emphasized prayer throughout
this book as the means of finding truth. It is an impossible task to find the truth
without the guidance of the Lord.

Modern-day technology has yielded further proof against the Spaulding theory.
It can now be demonstrated by computer wordprints that Solomon Spaulding’s
writing style is nol the same as that of the Book of Mormon. Evervone uses words
in a different and distinct way. Authors can now be identified through their
wordprints, just as people can be identified through their fingerprints. See
Chapter 9 written by Dr. Robert L. Hamson, an authority on computer word-
prints, to read about this exciting development.




